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23. 12.  Vánoce v hostinci 

24. 12. Štědrovečerní punč na návsi 

26. 12. Koncert v kapli 

26. 12. Štěpánská vycházka 

27. 12.  Turnaj „Ping-Pong“ 

28. 12.  Turnaj Člověče, nezlob se  

31. 12.  Silvestrovská vycházka 

1. 1. 2023 

Novoroční vycházka kolem Hradčan 

 

 

 

 

Kalendář akcí 2022 
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Užijte si poklidný advent a vánoční svátky 

v kruhu svých nejbližších. 

JH 
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Blíží se konec roku a většina z nás bude bilancovat, co pěkného či 
špatného nám tento rok dal a jaké změny přinesl do našich životů. 
Volbou starostky se v závěru roku změnil život i mně. Jak jsem řekla 
i na ustavujícím zasedání, budu tady pro všechny občany Hradčan. 
Budu starostkou i pro Ty občany, kteří mě nevolili. Pokusím se moc 

mi svěřenou proměnit ve spojování, usmíření a především v hledání 
pokory, která se z našich životů někam vytratila. Budu ráda, když co nejdříve půjdeme 
všichni spolu zase dál. Každý v tom, co rád dělá a v tom, co umí dobře. Pojďme společně 
pokračovat v tom, co začalo minulé zastupitelstvo obce. Pojďme společně udržovat 
tradiční akce v obci, které lidi spojí a občané se budou rádi dál spolu setkávat. Ale také 
se nebojme opustit staré věci a vyzkoušet nové. Moc mě těší, že povolební emoce 
pomalu, ale jistě opadávají. Je umění spojit občany a zastupitele. A je důležité, abychom 
jako zastupitelé táhli za jeden provaz. Abychom z velkých problémů udělali malé                  
a zapomněli na osobní prospěch. Prostě mít jen takovou obyčejnou radost ze všeho, co 
se podaří a bude ke prospěchu všech. Důležitá je společná vize, na jejímž konci se musí 
projevit úsilí do ní vložené, aby i nadále lidé mohli říci, že máme pěknou vesnici                     
a spokojeně se nám tu žije.   

Do roku 2023 bych všem občanům chtěla popřát hlavně hodně zdraví, štěstí, 
spokojenosti a rodinné pohody.  

Marie Galetová  
starostka obce 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

SLOVO STAROSTKY 
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Obecní informace 

VOLBY DO ZASTUPITELSTVA OBCE HRADČANY  

Marie Galetová 

 

Z celkového počtu  244 oprávněných voličů jich v Hradčanech přišlo k volbám 178, což 
je 72%. Odevzdali celkem 1153 svých hlasů.  

Do zastupitelstva obce Hradčany byli zvoleni : 

Irena Svozilová  Hradčany pro všechny    103 hlasů 

Marie Galetová  Hradčany pro všechny    94 hlasů 

Milan Vaculík  Hradčany pro všechny    77 hlasů 

Petra Zmeškalová Hradčany pro všechny    70 hlasů 

Jaromír Václavík Partnerstvím a srdcem pro Hradčany  97 hlasů 

Pavel Michálek  Partnerstvím a srdcem pro Hradčany  91 hlasů 

Olga Navrátilová Partnerstvím a srdcem pro Hradčany  70 hlasů 

**************************************************************** 

Dne 11.10.2022 rezignovala na mandát člena zastupitelstva paní Olga Navrátilová bez 
udání důvodu. Následující den bylo osvědčení o členství v zastupitelstvu obce Hradčany 
v souladu se zákonem č. 491/2001 Sb. vydáno 1. náhradníkovi z téže strany, tedy 
Partnerstvím a srdcem pro Hradčany, kterým je paní Ing. Martina Dlouhá. 

Nové zastupitelstvo 

Ustavující zasedání zastupitelstva obce Hradčany zvoleného na volební období 2022-
2026 se konalo 18. října 2022. Po splnění všech zákonem stanovených náležitostí byla 
starostkou zvolena paní Marie Galetová a místostarostou pan Milan Vaculík.  
Předsedkyní kontrolního výboru byla zvolena paní Ing. Martina Dlouhá a předsedkyní 
finančního výboru paní Petra Zmeškalová.  

Z usnesení 2A. zasedání Zastupitelstva obce Hradčany konaného 

dne 22. listopadu 2022 

Zastupitelstvo obce Hradčany schválilo odložení žádosti společnosti Recovera Využití 
zdrojů a.s. IČO 25638955 o změnu Územního plánu obce Hradčany – umístění 
fotovoltaických panelů. 
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Obecní informace 
 

Zastupitelstvo obce Hradčany schválilo Základní škole a mateřská škole, Pavlovice           
u Přerova, okres Přerov, příspěvkové organizaci poskytnutí účelové dotace na 
dovybavení školní jídelny ve výši 20.000,- Kč. 

Zastupitelstvo obce Hradčany schválilo smlouvu o poskytnutí dotace Základní škole           
a mateřská škole, Pavlovice u Přerova, na dovybavení školní jídelny ve výši 20.000,- Kč 
a pověřilo starostku podpisem smlouvy. 

Zastupitelstvo obce Hradčany schválilo neúčelový finanční dar ve výši 3.000,- Kč pro 
Hospic na Svatém Kopečku a pověřilo starostku obce podpisem darovací smlouvy. 

Zastupitelstvo obce Hradčany schválilo poskytnutí neúčelového finanční daru ve výši 
4.000,- Kč Domovu pro seniory Radkova Lhota a pověřilo starostku obce podpisem 
darovací smlouvy. 

Zastupitelstvo schválilo záměr obce na pronájem obecního bytu a jeho zveřejnění na 
úřední desce po dobu 15 dnů.  

Zastupitelstvo obce Hradčany schválilo uzavření Smlouvy o dílo na dodavatele projektu 
na rozšíření ČOV projektanta pana Aleše Zobaníka, firma Hydro - eko projekce se 
změnou termínu dodání projektu do 14. 2. 2023 a pokutou v případě nesplnění termínu 
0,2% z ceny díla. Zároveň pověřilo starostku obce podpisem smlouvy.  

Zastupitelstvo obce Hradčany schválilo průzkum trhu, záměr vyhotovení projektové 
dokumentace a záměr energetického auditu fotovoltaiky na budovách obce.   

Zastupitelstvo obce Hradčany schválilo bezúplatný pronájem obecního hostince pro Sbor 
dobrovolných hasičů, a to v době od 23. 12. 2022 do 2. 1. 2023.  

Zastupitelstvo obce Hradčany schválilo Plán inventur za rok 2022.  

Zastupitelstvo obce Hradčany schválilo inventarizační komisi za rok 2022 ve složení: 
Předseda: Ing. Martina Dlouhá 

Členové: Mgr. Irena Svozilová, Pavel Michálek, Jarmila Gallasová a Radek Koryčan 
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Obecní informace 

INFORMACE PRO OBČANY 

 
Usnesení ze všech zasedání zastupitelstva obce od ustavujícího zasedání najdete nově 
na webových stránkách obce Hradčany www.obechradcany.cz v kolonce OBECNÍ 
ÚŘAD.  

Na webových stránkách najdete AKTUALITY, kam jsou průběžně vkládány informace       
z akcí v Hradčanech a i z okolí. Pokud zrovna neslyšíte hlášení obecního rozhlasu, 
najdete jeho znění v písemné podobě rovněž na webových stránkách obce v kolonce 
HLÁŠENÍ ROZHLASU. Další důležitou kolonkou na webových stránkách je ÚŘEDNÍ 
DESKA, kde najdete rozpočtová opatření, pozvánky a zápisy zastupitelstva obce a v tuto 
dobu i návrh rozpočtu obce na rok 2023.  

Pokud by jste měli zájem, aby vám aktuality nebo hlášení rozhlasu přicházela na váš 
mail, stačí rozkliknout kolonku INFORMACE, kde najdete PŘIHLÁŠENÍ K ODBĚRU. Zde 
se můžete přihlásit a pak už stačí jen pro potvrzení odběru na vašem mailu 
zakliknout  AKTUALITY, HLÁŠENÍ ROZHLASU  nebo oboje.  

 

 

 

Nově funguje i Facebook 
obce. Na stránkách Face-
booku zadejte do vyhle-
dávače Obec Hradčany. 

Tady najdete aktuální dění v obci, 
články a fotky z různých akcí                     
a pozvánky na akce. Prostě vše, co se 
zrovna děje v Hradčanech a také              
v nejbližším okolí.  

 

 

 

 

http://www.obechradcany.cz/
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Obecní informace 
 
ROZSVÍCENÍ VÁNOČNÍHO STROMEČKU 
Milan Vaculík 

  

V sobotu 26. listopadu jsme se tradičně sešli na návsi, kde bylo nachystáno slavnostní 
rozsvěcení vánočního stromečku. Po úvodním slovu paní starostky jsme odpočítali ten 
okamžik, kdy se stromeček rozsvítil a odstartoval tak advent v Hradčanech. Celým 
večerem nás provázel dechový kvintet a také děti z mateřské školky v Bezuchově, které 
si nachystaly krásné pásmo vánočních písniček a tanečků. Další vánoční písničky nám 
zazpívalo dívčí trio - Anežka, Elenka a Laura pod vedením paní Ireny Svozilové. Pro 
návštěvníky bylo nachystáno občerstvení v podobě bramboráků a tradičního svařáčku. 
Velmi byla oceněna i sladká novinka v podobě štrůdlu a dýňového koláče. Nechyběl ani 
kočár s Mikulášem a jeho družinou, který vozil všechny návštěvníky této akce 
okružní jízdou po obci. A všem dětem za básničku odpustil Mikuláš jejich 
zlobení a ještě dostaly něco dobrého. 

Závěrem bych rád poděkoval všem dobrovolníkům a pomocníkům  
z řad spolků i spoluobčanů, bez kterých by se tato akce realizovala 
velice těžce a těším se na spolupráci s nimi i v roce 2023. 

 

VOLBY PREZIDENTA ČESKÉ REPUBLIKY 
 
Vážení občané, 

dovolte mi, abych Vás touto cestou pozval k volbě prezidenta republiky, která se 
uskuteční ve dnech 13. a 14. ledna 2023. Případné druhé kolo pak proběhne ve dnech 
27. a 28. ledna 2023 v prostorách Obecního úřadu v Hradčanech. Rád bych Vás požádal, 
abyste využili své volební právo a přišli volit. Čím bude účast vyšší, tím bude výsledek 
přesnější k mínění společnosti.  

 
 

S úctou 
Milan Vaculík 
místostarosta 
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Obecní informace 
 
POVÁNOČNÍ TŘÍDĚNÍ OLEJE 
Marie Galetová 

 
Zůstáváte o Vánocích věrní kaprovi a dokřupava 
usmaženým řízkům, nebo máte vlastní rodinné 
recepty? Ve většině případů se svátky bez oleje 
a tuku v kuchyni neobejdou. A leckde se ho za 
těch pár dnů spotřebujete jako jindy za celý rok.    
O to důležitější je ani v době vánočního shonu 
nevzdávat snahu použité oleje vytřídit. Je jasné, 
že vánoční olej neškodí víc než ten z jiných částí 
roku. Jen ho zkrátka bývá hodně a naopak času 
na všechno ještě méně. Takže člověk občas 
zapomene na svá dobrá předsevzetí. 
Přelít použitý olej či sádlo z pánve, pekáče nebo 

friťáku do staré PET lahve přitom zabere skutečně jen chvilku a ušetří toho mnohem víc, 
než by se na první pohled mohlo zdát. Můžete k němu navíc přidat také všechny další 
použité oleje a tuky, které se během svátků na vašem stole objeví. Například třeba pevné 
tuky zapomenuté v lednici ještě z předvánočního pečení cukroví. 
Berte třídění oleje třeba jako součást úklidu. Každý chce mít doma pořádek nejen na 
pohled, ale i uvnitř. A čisté trubky bez nánosů tuků a nežádoucích ucpávek se vám navíc 
opravdu vyplatí.  
A ve větším to platí pro celou naši obec. Kanalizační 
systém, čističky odpadních vod, spodní vody – tady všude 
je lepší udržovat pořádek a žádné odpadní oleje sem 
nepouštět. Peníze, které se ušetří za řešení případných 
problémů, se přece dají v naší obci využít mnohem lépe.  
Tradice dodržované během Vánoc má každá rodina jiné. 
Jedna by ale mohla být společná všem. Až naplníte lahev 
použitým olejem, dobře ji zašroubujte a udělejte si s ní 
malou procházku k popelnici s růžovým víkem a logem 
Třídímolej.cz. U nás v Hradčanech je na ploše vedle úřadu 
spolu s dalšími kontejnery. Schválně, kolik sousedů u ní 
letos potkáte? 
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Obecní informace 
 

STAROSTKA DĚKUJE 

* všem, kteří za mrazivého počasí pomohli stavět betlém 
* všem, kteří se podíleli na akci "Rozsvícení vánočního stromečku" 
* místním hasičům za "Mikulášskou nadílku" pro děti 
* místním zahrádkářům za zabíjačku, když na jejich pochoutky se sjížděli zájemci                    
i z širokého okolí 
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ZO ČSZ 
 
NÁVŠTĚVA  HOLEŠOVSKÉHO ZÁMKU - FLORIA KROMĚŘÍŽ 
Hana Tomčíková 

 

V sobotu 5. května 2022 jsme po dvou letech opět 
navštívili jarní prodejní výstavu Floria Kroměříž. 
Hned ráno jsme měli naplánovanou prohlídku 
Holešovského zámku. 

Raně barokní zá-
mek je dominan-
tou města. I když jsou zámecké sály bez mobiliáře, 
jistě nás zaujme poutavý příběh tohoto sídla, stejně 
jako nádherné nástropní malby, bohatá štuková 
výzdoba, honosný Velký sál a zámecká kaple. Tyto 
sály se hlavně využívají pro různé výstavy, které se 

během roku několikrát obměňují. Při této návštěvě nám pěkně pršelo, ale nám to 
nevadilo, mohli jsme se schovat v podloubí. Asi v poledne jsme dorazili do Kroměříže na 
výstaviště a zde se již počasí udobřilo a my jsme si mohli užít té nádhery, kterou nám 
připravili vystavovatelé ve velkém sále. Letošní téma bylo ze středověké řecké mytologie 
a jejich Řecké múzy. Vše bylo vytvořeno z květin, prostě nádhera. Hlavně jsme do 
Kroměříže přijeli nakoupit: přísadu, květiny, semínka, stromky a různé potřebné věci na 
zahradu. Zájezd se nám vydařil a my pospíchali domů, vše nasadit, aby to už rostlo. 

 

 

 

 

 

 

 

https://www.holesov.info/misto/1-zamek-holesov
https://www.holesov.info/misto/1-zamek-holesov
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https://www.holesov.info/misto/1-zamek-holesov
https://www.holesov.info/misto/1-zamek-holesov
https://www.holesov.info/misto/1-zamek-holesov
https://www.holesov.info/misto/1-zamek-holesov
https://www.holesov.info/misto/1-zamek-holesov
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TURISTICKÝ VÝLET DO MORAVSKOSLEZSKÝCH BESKYD 
Jana Kolibová 

 

Tentokrát se parta turistů vydala na Naučnou stezku Gruň-Bílý 
Kříž. Tato stezka se nachází v Moravskoslezských Beskydech, 
začíná v obci Staré Hamry a končí u Bílého Kříže. Obec Staré 
Hamry se rozkládá jak na moravské tak i na slezské části údolí. 
Původní centrum obce dnes leží na dně přehradní nádrže 
Šance, která od roku 1970 přehrazuje 
řeku Ostravici. Tato nádrž slouží jako zdroj 
pitné vody a její hloubka je místy až 64 m. 
První zastávkou na naší cestě byla 
prohlídka pomníku Maryčky Magdonové, 

který je součástí tamního hřbitova, poblíž kamenného kostela sv. 
Jindřicha. Je to poklidné místo s vytesanými dřevěnými úly, 
posezením a velkoplošnou mapou znázorňující obec před jejím 
částečným zatopením. Je odkud vidět i hladina vodní nádrže 
Šance. Chvíli jsme debatovali nad mapou a pak pokračovali, na asi 2 km vzdálené 
parkoviště, na NS Gruň - Bílý Kříž. 
K hotelu Charbulák na Gruni jsme došli zhruba po půl hodince a těšili se na "Švarnou  
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ZO ČSZ 
 

Hanku", což je stará horská chata vyhlášená 
dobrou obsluhou i občerstvením. Popošli jsme 
ještě necelé 3 km a dali si vytouženou ranní 
kávu. Po chvilce oddechu jsme pokračovali po 
krásném obydleném hřebeni Beskyd okolo 
bývalé Bezručovy školy, kolem dřevěného 
kostela Panny Marie přes Kozlenu k Bílému 
Kříži a pak se okruhem vraceli pozvolna přes 

Údolí Černé, Hortisova, U Buku až 
na původní trasu Kozlena a opět 
na chatu " Švarná Hanka". 
U pozdního oběda jsme hodnotili 
trasu a libovali si, jak je tu nád-
herně. Opravdu toto místo stojí za 
návštěvu. Stezka je určena pěším 
turistům, cykloturistům, rodinám s 
dětmi i seniorům . Je to malebný 
kus naší země. K autům nám 
zbývalo už jen pár kilometrů které 
jsme lehce zvládli a pak zamířili     
k domovu. Celkem jsme našlapali 
18,5 km a všichni jsme si to příjemně užili. 
 

 

PŘÁTELSKÉ SETKÁNÍ – VÝROČNÍ ČLENSKÁ SCHŮZE 
Zdena Klvaňová 

Jako každý rok jsme se v červnu sešli na přátelském posezení zahrádkářů, které bylo 
spojené s výroční členskou schůzí. 
Před druhou hodinou začali přicházet 
členové a hosté do společenského 
domu. Po roznesení pivečka začala 
výroční schůze. Představitelé spolku 
nás seznámili s tím, co vše jsme           
v minulém roce stihli a co vše máme 
letos ještě před sebou. 
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ZO ČSZ 

Potleskem a krátkým popěvkem jsme popřáli jubilantovi         
a oceněnému předsedovi Josefovi Tomčíkovi. Po krátké 
diskuzi následoval společný oběd, na kterém jsme si všichni 
pochutnali. 

Příjemné odpoledne pokračovalo s hudební produkcí DUO 
ANGELS a družnou zábavou všech zúčastněných.  

 

 

 

 

 

OKRESNÍ SETKÁNÍ INVALIDŮ 
Jana Jančíková 

Stalo se již tradicí, že první sobotu v září přijíždí 
do Hradčan senioři na Setkání invalidů.  

Již v deset hodin ráno přivezl autobus seniory   
a hendikepované invalidy z přerovského okresu 
na naše výletiště. Všichni měli dobrou náladu    
a těšili se, jak se zase uvidí, popovídají si, 
zatancují  
a pochutnají si 

na občerstvení, které jim přichystali naši kuchaři.               
A nachystali dobře, všem chutnal gulášek, co se vařil v 
kotli a výborná uzená žebra šla na dračku. Ke kafíčku si 
pak mohli dát trubičky a koláče od regionálních pekařek.  
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K poslechu i k tanci hrála kapela a zábavný program 
letos zajistila skupina šermířů Markus. Tradičním 
zpestřením byla bohatá tombola. 

Vtipné rozdělování cen přineslo seniorům radost              
a úsměv do tváří. A takto strávený den potěšil i nás 
zahrádkáře, senioři se 
smáli, tancovali a na 

konci dne se těšili na příští setkání a slibovali, že jistě 
zase přijedou. Udělat radost někomu druhému a zpří-
jemnit den seniorům je docela dobrý pocit... 

 

 

ZAHRÁDKÁŘSKÁ VÝSTAVA 
Zora Hrbáčková 

V sobotu 17. 9. 2022 jsme opět otevřeli vrata zahrádkářské výstavy. Předcházelo tomu 
pět dnů příprav a práce, neboť tématem byla čtyři roční období. Byla to práce náročná, 
vyžadovala spoustu přírodního materiálu k obléknutí čtyř krejčovských panen, které tyto 
období znázorňovaly. Atriu vévodil rozmáchlý Podzim, který hýřil barvami a plody, po 
stranách svítily Vánoce, oděné do bílé, stříbrné a zelené a jemné Léto, oděné v barvách  
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růžové a fialkové. V sále pak návštěvníky vítalo Jaro v něžných 
barvách žluté a na stolech byly vystaveny výpěstky 21 
vystavovatelů. K shlédnutí byli nabídnuto ovoce, zeleni-
na, bylinky, ruční výrobky, střed sálu byl zaplněn věcmi denní 
potřeby, které užívali naši před-
kové k práci, vaření a běžné 
činnosti na poli i zahradě. 

Také se soutěžilo: a to o nej-
těžší mrkev a papriku. Vítězkou 
největší mrkve se stala paní       

J. Brázdová - 0,466 kg a s paprikou zvítězila paní              
E. Žákovská - 0,313 kg. 

Výstavy se jako každý rok i letos zúčastnila místní 
knihovna, která prezentovala pod vedením paní                   
J. Hrbáčkové dětské výrobky z papíru a kresby hýřící 
podzimními barvami. I letos přijeli manželé Juráňovi, kteří 

prodávali   výrobky a kosmetiku z medu. K nahlédnutí byl i živý roj včel ve skleněné 
vitríně. K zakoupení byli také chryzantémy, macešky, vřesy a drátovci. 

Návštěvníci, kterých bylo 219, se mohli občerstvit řízkem, gulášem, sladkým bufetem        
a v obležení byla i bohatá tombola. 
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Závěrem patří poděkovat hlavně našim aranžérkám paní       
J. Jančíkové a M. Žákovské a všem členům zahrádkářského 
spolku, kteří se zúčastnili, samozřejmě i všem pěstitelům, 
kteří přinesli své výpěstky.  

Všem, pro které je práce na 
zahradě radostí, přeji do dalšího 
roku minimum plevele a škůdců a 
jen radost z bohatých výpěstků.   

 
VÝLET K LESNÍ STUDÁNCE   
Jana Kolibová 

První listopadovou neděli si pár skalních turistů vyšlo z Hrad-
čan k obnovené a hezky upravené lesní studánce ležící             
v těsné blízkosti Hlinska. V nádherně prosluněném dni jsme 
šlapali svižným krokem, převážně lesem a loukami, až se 
naše kroky přiblížily k cílovému místu. Ovšem při družném 
hovoru se nám zdařilo studánku, která leží mírně mimo cestu, 
minout. Za pomoci telefonní navigace jsme se zorientovali        
a několik desítek metrů se museli vrátit. Okolí studánky je 
hezké, romantické místečko. Studánka je hezky vyčištěná, 
zastřešená, vysypaná kačírkem, tak se jeden ani nemusí bát 

 ZO ČSZ 
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napít. Po chvilce odpočinku na tamní lavičce s trochou občerstvení se pokračovalo           
v chůzi. Tentokrát bylo cílem bývalé 
výletní místo poblíž Kudlova. Trochu 
jsme  zavzpomínali na staré časy, 
když se tam ještě konaly letní zábavy 
a koncerty. Dnes už je celý areál          
k nepoznání zpustlý a zarostlý 
buřinou. Odtud jsme zamířili k cestě 
která nás dovedla až do Pavlovic         
k hospodě u hřiště. Bylo tam dobře     
a tak se stalo, že domů jsme došli až 

za tmy. A proto ZDAR pěší chůzi!! (Žádné náklady, jen ta útrata v hospodách.) 

 

NÁVŠTĚVA LUHAČOVIC A OKOLÍ 
Jana Kolibová 

Při plánování tohoto výletu jsme měli obavy, jestli 
se nám vydaří počasí. Předešlý den totiž byla hustá 
mlha celý boží den, ale štěstí nám přálo a neděle byla jako vymalovaná.  Do Luhačovic 
nás bezchybně dovezl rychlík Českých drah a z malého nádraží naše skupinka turistů 
zamířila k Luhačovické kolonádě, kde se k nám připojili ještě dva další hradčaňáci. Bylo 
nás celkem devět a to je dost, aby bylo cestou o čem vykládat a čemu se zasmát.  Na 
kolonádě jsme nemohli minout Pramen Vincentka s léčivou vodou a  slavnou cukrárnu 
kterou mnozí znají z Četnických humoresek.  Dobrá káva se zákuskem nás nabila 
energií a šlo se. Cestou k Řetechovu  je ještě několik studánek, ale ne ze všech se dá 

napít. Řetechov je hezká vesnička 
posazená mezi kopečky v nadmořské 
výšce 432 m a my jsme po krátkém 
odpočinku šlapali směrem k poutnímu 
místu Malenisko. Tady nás překvapil 
krásný velký kostel Panny Marie Sněžné    
a jeho okolí, které je přizpůsobené                
k venkovním bohoslužbám. Opět přípitek 

tamní pramenitou vodu a vzhůru ke zřícenině hradu Starý Světlov. Jsou to opravdu  
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rozvaliny, ale nám neznámí nadšenci se snaží o ucho-
vání zbytku těchto hradeb a dali se do oprav.  Od této 
zříceniny už jsme se sunuli z kopců dolů do Pozlovic     
a těšili se na pozdní oběd v restauraci Hotelu Ogar. 
Nabídka jídel byla skvělá; halušky, husí stehno, guláš, 
husí restovaná játra a další dobroty. No byli jsme 
spokojení natolik, 
že jen skalní turisté 
došli ke vlakové 
stanici po svých. Ti 
dříve narození se    

k vlaku dopravili hromadnou autobusovou dopra-
vou.  Trasa byla 14,5 až 17 km. Vlak nás opět v po-
hodě dovezl do Přerova a auta až do Hradčan. Byl 
to opět vydařený a nádherný den!!  
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ZABIJAČKOVÉ HODY 
Zora Hrbáčková 

Měsíc prosinec bývá časem příprav Vánoc i konce 
Nového roku. Dříve, hlavně na vesnicích, býval            
i obdobím zabíjaček. My, zahrádkářský spolek, se 
této tradice držíme a na 3.12. jsme připravili 
zabijačkové hody. Po týdnu práce, kdy se chystalo 
maso na klobásy, udilo se, zabíjeli se tři vepři, vařilo 
se zelí, guláš, peklo maso i sekaná, jsme otevřeli      
v sobotu na-

še pohostinství a nabídli lidem vepřové výrobky, 
maso i posezení v teple hospůdky při pivu, 
svařáku a teplých jídlech. Po všem se jenom 
zaprášilo a my to bereme jako dobré zhod-
nocení naší práce. Dík patří všem aktivním 
členům spolku a hlavně našemu řezníčkovi, 
panu J. Macháčovi, který všechno ladil. 
Za zahrádkářský spolek přeji všem klidné              
a spokojené Vánoce a snad i lepší Nový rok 
2023. 
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O ČINNOSTI CENTRA 
Hana Školoudová 

Milí čtenáři Hradčanských rozhledů, 
zdravíme vás v Adventním čase a přinášíme zprávy, jak v Centru pro rodinu Ráj plynul 
čas s našimi programy. 

Letní měsíce byly ve znamení příměstských táborů. 
Každoročně jich uspořádáme minimálně 12 na několika 
místech regionu a vytváříme program pro 350 dětí ve věku 
od 4 do15 let. O tábory je velký zájem, kapacita bývá velmi 
rychle naplněná. Z ohlasů víme, že si děti užívají spoustu 
zábavy, netradičních zážitků, a že vytváříme prostředí pro 
vznik nových přátelství. Řada dětí se také postupně stává 
pomocníky vedoucích a časem rozšiřuje základnu 
vedoucích táborů. Většina vedoucích totiž sama prošla 
příměstskými tábory jako účastníci v minulých letech. Díky 
tomu, že letní příměstské tábory organizujeme, mají rodiče 

jistotu, že jejich děti mají kvalitně strávený den, zatímco jsou sami v práci. Ve spolupráci 
s obcí Hradčany jsme dva turnusy letních táborů uspořádali i v Hradčanech na Výletišti. 
Na fotce můžete kromě jiných dětí vidět Eliáška Madera, který sedí v imitaci letadla při 
hradčanském táboře Na křídlech. 

Celoročně provozujeme Dětskou skupinu Lesní klub František. Z celkové kapacity 12 
dětí navštěvují lesní školku 4 děti z Hradčan. Dětem se snažíme 
předávat hodnoty jako jsou respekt k druhým, pokora, úcta, 
budovat v nich trpělivost a zároveň umožnit každému dítěti 
rozvíjet jeho individuální potřeby a vlastnosti. Rozdílem oproti 
běžným školkám je mnohem více času stráveného venku, ale   
i to, že program 2 dny v týdnu začíná v lese. Rodiče ráno 
dovezou děti přímo na místo srazu u některého z okolních lesů. 
Odtud děti putují lesem během celého dopoledne do zázemí 
školky, které je v Ráji. Cestou sbírají spoustu zážitků i doved-
ností, učí se hrát si v lese a v přírodě bez hraček. Učíme je úctě 
k přírodě a jak se mají chovat v lese. Už ve 4 letech jsou 
schopni rozpoznat a pojmenovat spoustu stromů i rostlin, mají  
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přehled o zvířatech v lese, jak žijí a čím se živí. Děti již v takto útlém věku jsou schopny 
vnímat důležitost přírody,  chránit a neničit ji svým neohleduplným chováním. Každý 
týden ve školce mají děti programy organizované na jiné téma. Např. na začátku 
listopadu v čase dušiček se děti učily o tom, jakým způsobem se vzpomíná na zemřelé 
různě po světě. V anglosaských zemích je to Halloween, v Mexiku mají svůj Den 
mrtvých a u nás slavíme Dušičky jako Památku zesnulých. Děti vyráběly pro své blízké 
svícny a pak je společně šli rozsvítit na hřbitov ke hrobům svých předků. Bylo moc 
hezké pozorovat, že malé děti dokáží najít místo, kde jsou pochováni jejich předci.           
Z ohlasů rodin víme, že je tato aktivita potěšila. 

Na začátku září jsme se spojili s obcí 
Pavlovice u Přerova a v rámci Hodo-
vých oslav obce jsme uspořádali 
oblíbenou Cestu pohádkovou říší. Na 
stezce rodiny potkávají pohádkové 
postavičky, u 
kterých plní 
úkoly. Akce 
bývá oblíbená 

v širokém okolí a letos na stezku vyrazilo přes 130 rodin. Jde o 
největší akci, kterou v rámci roku pořádáme, na jejím 
zabezpečení se podílí velké množství dobrovolníků a 
vedoucích z letních příměstských táborů, kterým patří velký dík. 

Ze vzdělávacích akcí jsme na podzim 
uskutečnili semináře i kurzy. Oblíbený seminář Výchova synů 
s olomouckým lektorem Mgr. Pavlem Mečkovským, na který se 
přihlásilo 30 rodičů z Pavlovic, Hradčan a okolí měl velmi rychle 
naplněnou kapacitu. Také jsme uskutečnili dva kurzy Výchova 
dětí a Výchova teenagerů. 
V polovině října jsme v Hradčanech organizovali Den pro ženy. 
Pro maminky jsme zajistili hlídání dětí, aby si užily chvilku jen 
pro sebe. Na úvod byla přednáška s paní Martinou Žákovskou 
na téma "Jak hledat a rozvíjet své tvořivé já". Následoval 
workshop výroby podzimních věnců s Martinou Haluzíkovou     
z Pavlovic. Pro velký zájem jsme museli workshop uskutečnit 

ve dvou skupinách a celkem se zúčastnilo 20 žen. 
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Na podzim jsme měli bohatý program i pro děti, na 
Podzimní tvořivé dílně si děti vyráběly podzimní 
dekorace a nechybělo ani Uspávání broučků a Dra-
kiáda v Hradčanech, každoročně oblíbené akce pro 
účastníky z Pavlovic, Hradčan a dalších obcí. Také 
jsme měli dva dny věnované maminkám a dcerám - 
Odpoledne pro maminky a dcery od 4 do 10 let a Den 
pro maminky a dcery od 10 do 16 let. Program 
zaměřený na rozvoj vztahu mezi maminkou a dcerou 
přilákal celkem 25 dvojic. Na tyto programy máme 
pravidelně moc hezké ohlasy. 

Na konci listopadu jsme organizovali Šicí dýchánek       
s Martinou Žákovskou, která zájemkyně učila, jak si na šicím stroji ušít vlastní kousky 
oblečení. Další podobnou aktivitu připravujeme na leden. O týden později jsme                   
s maminkami a babičkami vyráběli adventní věnce a Petra Zlámalová měla pro ranní     
i odpolední skupinu připravené inspirativní povídání o prožívání adventu a Vánoc              
v rodině… 

 

… A začal adventní čas a my 
vám přejeme požehnané dny 
a krásně prožité Vánoční 
svátky v kruhu vašich 
blízkých. 

 

 

Za Centrum pro rodinu Ráj Martina Dlouhá a Hana Školoudová 

Více o našich programech na www.raj-pavlovice.cz 

 

 

 

http://www.raj-pavlovice.cz/


   

HRADČANSKÉ ROZHLEDY 2/2022  strana 23 

   
 

Knihovna 
 
KNIŽNÍ TIPY 

  Jana Hrbáčková 

Vůně nové knihy, šustění stránek, jedinečná atmosféra, klid a pohoda. Je ještě v dnešní 
přetechnizované době potřebné číst knihy? Ano, je. Čtení totiž zlepšuje naše fyzické     
i duševní zdraví. A jak? Americký spisovatel Theodor Seuss Geisel řekl, že čím víc 
budete číst, tím víc věcí poznáte. A měl pravdu. Ponoření se do dobré knihy otevírá 
člověku nové obzory vědění od útlého věku. 
A teď už samotné benefity čtení: 
Slovní zásoba - Podle studie Kalifornské univerzity v Berkeley zvyšuje čtení slovní 
zásobu o 50 procent více než televize. To se ale týká jen papírové knihy. Čtení na 
obrazovce tento efekt zpomaluje o 20 až 30%. 
Lepší výkon mozku - Pravidelné čtení výrazně zlepšuje paměťové funkce a zpomaluje 
proces stárnutí mozku. Čtení je zároveň prevence vůči demenci a Alzheimerově 
chorobě. 
Emoce – Čtení zlepšuje naše vztahy s okolím. Literatura pomáhá čtenáři pochopit, co 
se děje uvnitř něho i v jeho okolí. Pochopení duševních stavů je pak rozhodující 
dovedností, jež umožňuje komplexní fungování ve společnosti. 
Koncentrace - Výhodou tištěných knih je samotné otáčení stránek, které pomáhá vyšší 
koncentraci. Ta vede k lepšímu pochopení textu. 
Relax - Po dlouhém a náročném dni kniha umožní odpočívat a zapomenout na 
problémy, které se vám během dne udály. Čtení tak může fungovat jako významný 
prostředek pro snižování až eliminaci stresu o 68%. 
Spánek - Vytvoření čtecího rituálu před spaním pomáhá usínat. Signalizuje tělu, že je 
čas na odpočinek.  

Jak vidíte, knihy nám mají stále co nabídnout. Proto neváhejte a místo nekonečných 
televizních seriálů se ponořte do literárních příběhů. 

  

A co Vám dnes nabízím já? První kniha je 
sonda    do nelehkých životů lidí poutavě 
zpracovaný  českou spisovatelkou Vikrorií 
Hanišovou. Druhý příběh vás zavede do Velké Británie.  Autor Robert Brynza je zárukou 
skvělé detektivní zápletky. 

https://www.mayoclinic.org/healthy-lifestyle/adult-health/in-depth/art-20048379
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Každá rodina má své tradice. Některá má navíc i tajemství. 
Život malého Tea ubíhá v pomalém, ubíjejícím rytmu. Odtažitá          
a samotářská matka ho vzdělává doma a namísto procházek ho 
vodí do komunitního náboženského centra. Pod stromečkem Teo 
vždycky najde jen další díl Káji Maříka. A otec každé nedělní 
odpoledne někam zmizí. Dospívání však nelze zastavit, a tak               
i Teova smutná rutina s nástupem do školy a novým kamarádem 
dostává první trhliny. A s ní i celá rodinná situace, obestřená 
mlčením, tajemstvím a smutkem. Čím více Teo stárne, tím víc se 
odtahuje od své rodiny. Ale i jeho vlastní samostatný život je 

nakonec všechno, jen ne spokojený: je v něm prázdné místo, které potřebuje zaplnit. 
Neděle odpoledne je příběhem o trápeních a tragédiích jedné rodiny, vyprávěným ze tří 
perspektiv. Co se synovi může zdát jako vyšinuté, z matčina nebo otcova hlediska 
najednou dává smysl. Je to kniha o vzájemném míjení i sbližování. 

Detektiv Erika Fosterová se během večerní procházky v okolí 
svého nového domu v Blackheath ocitá na místě činu. Brutálně 
zavražděná žena je Vicky Clarkeová, která měla svůj vlastní 
podcast o skutečných zločinech. 
Poté co se Erika připojí k vyšetřování případu, zjistí, že Vicky 
pracovala na nové epizodě podcastu o sexuálním predátorovi, 
který loví mladé studentky v okolí jižního Londýna, a než se             
v hluboké noci vloupá k nim domů, dlouho je sleduje. Jakmile 
Erika zjistí, že všechny Vickyiny poznámky a zvukové nahrávky   
z jejího bytu v době její vraždy zmizely, začíná jí být jasné, že 

Vicky byla jen krok od odhalení útočníka, jenž ji zavraždil proto, aby nebyl odhalen           
a dopaden. Pak ale přijde šok a Erika musí přehodnotit vše, co si do té doby o Vicky 
myslela a věděla. A s omezeným množstvím indicií a téměř žádnými důkazy musí najít 
vraha, než udeří znovu. 

Těším se na Vás v knihovně. Přijďte se podívat i bez registrace, ráda vám knihovnu 
ukážu a možná se rozhodnete stát se pravidelným návštěvníkem.  
A kdy máme otevřeno? 
Pondělí:  17.00 – 19.00 
Čtvrtek: 17.00 – 19.30 
Email: knihovnahradcany@centrum.cz 

https://www.databazeknih.cz/obalka-knihy/nedele-odpoledne-499022
https://www.databazeknih.cz/obalka-knihy/inspektorka-erika-fosterova-erika-fosterova-osudne-svedectvi-501102
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Klub seniorů 
 
ČINNOST KLUB SENIORŮ V LETOŠNÍM ROCE 2022 
Ladislav Sigmund 

Po problematických covidových letech se činnost spolku zase docela slušně rozjela. 
Především jsme se přihlásili do Krajské rady seniorů a zúčastnili se její konference 
v Olomouci. Zdárně jsme zvládli výroční schůzi jak u nás tak na pozvání Klubu seniorů 

Rouské/Všechovice v Horním Újezdě, 
dále domácí Slivkošt, výlet na Helfštýn, 
pétanquové turnaje i Radslavskou střel-
nici a zúčastnili se několika besed             
a vzdělávacích kurzů. Navštívili jsme 
obec Tučín a nestačili se divit co 
všechno starosta Jirka Řezníček s tu-
čínskými zastupiteli dělá pro své 
občany. Nezapomínali jsme ani na děti. 
Třeba při malování oblázků a při 
různých tvořivých dílničkách, které byly 
součastí našich akcí. 

Individuláně jsme byli zastoupeni také na vynikající cimbálovce Aleše Smutného 
s Karlem Hegnerem v Dřevohosticích, dále na Cyklopouti ku sv. Kryštofovi a zúčastnili 
se Babičky roku na olomoucké Flóře. 
Navštívili jsme také pana faráře 
Artura Górku v Hanušovicích a měli 
jsme zástup na cyklofestivalu 
v Hradci Králové.  
Samostaný článek si určitě zaslouží 
naše skoro půlroční snaha o své-
pomocnou výstavbu slušné a aspoň 
trochu rovné travnaté plochy na 
výletišti pro petanquovou čtyřdráhu, 
a také Vánoční prodejní výstava, 
která proběhla v sále obecního 
hostince teprve nedávno. 
Náš klub se scházel na pravidelných 
„Sešlostech“ zhruba 1x za měsíc. Za 
dobrého počasí jsme se scházeli na  
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Klub seniorů 
 
výletišti a v zimě v Domě spolků. Popovídali jsme si, sdělili dojmy ze svých životů a řekli 
si co je nového. Také členům i některým příznivcům spolku byl pravidelně vždy začátkem 
měsíce doručován oblíbený časopis „Moravský senior“. 
Bylo to v roce 2022 s Vámi prima a věřím, že v tom budeme i v dalších letech úspěšně  
pokračovat. 
Chtěl bych pozvat i další hradčanské občany, kteří dovršili šedesátku, že mohou kdykoliv 
rozšířit naše řady. Velice rádi jich do klubu přijmeme. Hodláme rozšířit také výbor klubu 
o další dva členy, ti podle Stanov nejsou vázáni žádnou věkovou hranicí. Jde nám o to, 
aby se s novými lidmi mohla naše činnost ještě více aktivizovat a rozvíjet, zejména 
přinést další nové nápady. Toliko o nás, abyste věděli, že stále něco děláme a máme za 
to, že věk je opravdu jenom číslo.  
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ZDRAVOTNÍ PŘEDNÁŠKA 

Marie Galetová 

Klub seniorů uspořádal dne 27. května přednášku  
o zdravotních pomůckách. Na přednášku byli 
pozváni nejen členové spolku, ale i všichni občané 
Hradčan. Přednášku vedla paní Kateřina Papšíková 
ze zdravotních potřeb Empolas.  
Přítomné seznámila s kompenzačními pomůckami, 
některé přivezla i na ukázku. Šlo o pomůcky, na 

které má pacient nárok a prakticky poradila, jak je může pacient získat přes zdravotní 
pojišťovnu. Jde např. o vozíky, chodítka, berle, nástavec na toaletu, ortézy, inkontinentní 
potřeby aj. Informovala také po jaké době lze žádat o novou pomůcku. Představila také 
přípravky Actimaris a Ozonidy, což jsou vysoce účinné přípravky určené na akutní hojení 
ran, zánětů na kůži a sliznicích. Všichni přítomní si mohli pomůcky i mastičky vyzkoušet. 
Zbyla chvilka i na změření tlaku a zodpovězení 
individuálních dotazů. 
Všechny produkty jsou švýcarské a italské kvality a 
společnost Empolas si zakládá na tom, aby 
produkty, které nabízí, byly moderní, bezpečné a 
vysoce účinné.  
Zdravotnické potřeby Empolas najdete v Přerově, 
Wilsonova 220/1 a můžete se na prodejnu se svým 
dotazem obrátit i telefonicky na čísle 730 173 599. 
Rádi zodpoví případné dotazy. Klub seniorů děkuji 
za velmi zajímavou přednášku.  
 

NÁVŠTĚVA TUČÍNA 

Marie Galetová 

Ve čtvrtek 13. října jsme se vydali do nedalekého Tučína. Cílem tohoto našeho výletu 
byla návštěva historického domu řemesel, procházka naučnými stezkami, prohlídka 
lokality "Plavisko" a návštěva disgolf parku s možností si vyzkoušet tento druh sportovní 
aktivity.  V Tučíně náš osobně přivítal pan starosta Jiří Řezníček. Nejprve jsme si 
prohlédli dům řemesel, kterým nás provedla paní Breczková a seznámila nás s jeho 
historií. Spousta členů při shlédnutí vystavených exponátů zavzpomínala na své dětství.  
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K vidění tu byly nejen hračky, ale věci 
běžné potřeby. Ale také zemědělské a 
kuchyňské náčiní a nářadí, se kterým se 
členové klubu běžně ve svých domovech 
v dětství setkávali.  Po úžasné prohlídce 
jsme se přemístili do horní části obce, 
kde se nachází naučná stezka. Předtím 
jsme se na chvilku zastavili u rybníka, 
kterému místní neřeknou jinak než 
"plavisko". Bohužel po nedávném výlovu 

byl rybník bez vody a čekalo ho čištění. Naučná stezka všechny překvapila. Po celé trase 
jsme nacházeli spoustu zajímavostí. Pro sportovně založené 
návštěvníky trasu lemuje spousta cvičících strojů, ale i pěkný 
mobiliář ke strávení příjemných chvilek. Zaujala nás menší 

rozhledna ve stylu mlýna, ale 
hlavně po celé trase rozmís-
těné koše na disgolf. Tuto 
aktivitu si mohli členové i vy-
zkoušet. V Tučíně už tato hra, 
kdy se háže létajícími talíři na koš, zdomácněla a je velmi 
oblíbená. Návštěva Tučína se vydařila a určitě jsme tam 
nebyli naposledy. Příště si už přijedeme zasoutěžit a za-
hrajeme si disgolf.  Panu starostovi děkujeme za příjemně 
strávené odpoledne.  

 

MALOVÁNÍ NA KAMÍNKY 

Marie Galetová 

Malování je příjemná kreativní činnost, kterou znají 
děti od mateřské školky. Malování na kamínky je 
nová moderní aktivita, která má dokonce i svou 
stránku na facebooku. Malovat na kamínky a pak je 
sbírat, vyměňovat za jiné a přemisťovat z místa na 
místo baví všechny věkové kategorie od těch 
nejmenších až po babičky. A tak jsme si řekli, že to   
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v klubu zkusíme také. Barvičky a fixy na kamínky nebylo problém sehnat. Horší to bylo  
s kamínky, přesněji s plochými oblázky, na které by se dalo malovat. Co se tato kreativní 
aktivita ujala v našich končinách, je těchto kamínků v naší přírodě jako šafránu. Ale 
nakonec i ty kamínky byly. Sešli jsme se ve spolkovém domě 5. listopadu a vyzkoušet si 
malování přišly děti i senioři. Dílo se všem určitě povedlo. Kdo chtěl, mohl si kamínky 
odnést hned domů. Většinu pomalovaných kamínků budou členové klubu při různých 
svých procházkách roznášet 
po blízkém či vzdálenějším 
okolí Hradčan. Takže se mů-
žete těšit, že při toulkách třeba 
u našich přehrad narazíte prá-
vě na kamínky, co jsme malo-
vali my. Těšíme se i na zpět-
nou vazbu, kam až všude naše kamínky doputují.  
 

VÁNOČNÍ PRODEJNÍ VÝSTAVA 

Marie Galetová 

S velkým nadšením se členové Klubu seniorů Hradčany pustili do příprav vánoční 
výstavy. Ta se konala o víkendu 19.- 20. listopadu, tedy týden před první adventní nedělí. 
Ústředním motivem výstavy byli andělé. Výstava byla nejen pro pozvané vystavovatele, 

ale zejména pro místní a přespolní. Proto se mohli 
této výstavy zúčastnit opravdu všichni. A to nejen 
zapůjčením andělů všeho druhu, ale i přinesením 
dekorací či výrobků s vánoční tématikou své vlastní 
výroby. Ač jsme v to nedoufali, podařilo se nám opět 
zaplnit celý sál.  
Naposledy jsme výstavu mohli pořádat v roce 2019, 
pak nás zaskočila covidová epidemie, zákaz set-
kávání a pořádání i všech kulturních akcí. O to více 
jsme si tu letošní výstavu užili. Už od čtvrtka byl          
v provozu i hostinec. Pro návštěvníky bylo kromě 
piva nachystané i další bohaté občerstvení jako 
svařák, podávala se káva, čaj i něco tvrdšího.             
K zakousnutí byla spousta sladkých zákusků a také  
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něco slanějšího jako třeba pivní psi. Pro děti byly v sobotu 
nachystány kreativní dílničky s vánoční tématikou. Děti si 
vyrobily barevnou sypanou svíčku anebo vánoční ozdoby. 
Vyhledávaná byla i tombola, kde bylo možné vyhrát spoustu 
hezkých, sladkých i praktických drobností. A co všechno si 
návštěvníci z naší výstavy 
mohli odnést? Největší zájem 

byl o vyřezávané dřevěné svícny, keramické domečky 
na svíčku, drobné dřevěné ozdoby, ale i šité 
dekorace. Zájem byl i o andělky všeho druhu, 
dekorativní košíky i svíčky či vosky do aromalamp. 
Návštěvníci na výstavě mohli načerpat i spoustu 
nápadů, jak si vánočně vyzdobit své domovy.   
Děkujeme všem, kdo na výstavě přiložil ruku k dílu a 
že to nebyli jen členové spolku, ale i spousta 
dobrovolníků z řad občanů Hradčan.  
 
 
 

Děkuji všem, kdo se dnes zúčastnili sázení stromů 
v Zamilované. Přibylo tam krásných 10 javorů. 
Celkem v mrazivém ránu v sobotu 19. listopadu 
2022 přišlo 19 dospělých a 10 dětí. Celá akce 
trvala 3 hodiny a dostali jsme i spoustu zajímavých 
informací k tomu, jak správně zasadit strom od 
Jirky Doležala. Díky všem. Když se nám podaří 
sehnat finance, budeme určitě pokračovat, aby 
bylo stromů v budoucí aleji více. 

Martina Dlouhá 

 

 



   

HRADČANSKÉ ROZHLEDY 2/2022  strana 31 

   
 

SDH Hradčany 

TÁBOR SDH PAVLOVICE U PŘEROVA 

Lucie Valentíková 

 

Díky dlouholeté spolupráci se nám opět v srpnu nabídla úžasná možnost vypomoct na 
příměstském táboře v Pavlovicích u Přerova. Jako každý rok to bylo hodně o tom, jak 
naučit děti správně provést požární útok, odpočinout od hasičiny si však mohly například 

při odpoledním volejbale nebo při stezce plné úkolu a nástrah, 
které děti úspěšně zvládly. Krom těchto aktivit si ale mohly jedno 
odpoledne užít s drážními hasiči z Přerova, kteří dětem přijeli 
ukázat nějaké části jejich práce. Největší zábavou však bylo 
samotné slaňování z 18 metrů, které si děti pod dohledem 
zkušených hasičů mohly vyzkoušet. Zábava to nebyla pouze pro 
děti, ale pro dospělé, kteří sebrali všechnu odvahu a také si 
zkusili vylézt do výšky. Všem zúčastněným děkujeme. Jak 
dětem, tak i pořadatelům, drážním hasičům, JSDH Radslavice.  

 

LAMPIONOVÝ PRŮVOD A TAKTICKÉ CVIČENÍ JSDH HRADČANY  

Lucie Valentíková 

Předposlední říjnová sobota se pro naše hasiče nesla ve velkém tempu. Jako každý rok 
se uskutečnil tradiční lampionový průvod. Sraz byl jako vždy u bytovky a pokračovali jsme 
k Pomníku padlých, abychom zde uctili památku 
obětí války. Po položení věnce jsme se s prů-
vodem vydali na místní výletiště, kde jako obvykle 
proběhlo zapálení vatry. Na své si přišly jak děti, 
které si mohly pochutnat na špekáčcích, čaji či 
bramborákách. Nezapomněli jsme ani na starší, 
kteří si mohli nabídnout svařáku uvařeným přímo 
od našich hasičů. 

Na kvap ovšem měla i výjezdová jednotka, kte-
rou čekalo každoroční taktické cvičení. I přes 
zpočátku nepříznivé počasí vyjela jednotka 
v počtu 4 + 1. Jednotka vše zvládla v pořádku a 
tak se po ukončení a vyhodnocení mohla navrá-

tit zpět. Odpočinek ji však díky lampionovému průvodu nečekal. Děkujeme všem, kteří 
nás přišli na lampionový původ podpořit a strávit s námi svůj čas. 



   

HRADČANSKÉ ROZHLEDY 2/2022  strana 32 

   
 

Různé 

OBCHOD V HRADČANECH 

Marie Galetová 

 

Je moc dobře, že Hradčany patří mezi obce, kde se stále daří 
udržet pro občany místní prodejnu smíšeného zboží. Paní 
prodavačka Zuzka se snaží mít pestrý sortiment zboží a stále 
něco vylepšovat. Od léta je přímo v obchodě malá pekárna. 
Denně tak v této pekárně rozpéká polotovary od společnosti 
Bagatier. Můžete z této nabídky ochutnat různé kaiserky, 
ovocné šátečky, různé croissanty, záviny atd. Zatím v mi-
xovaném sortimentu od každého pár kousků v celkovém 
množství do 50 ks tohoto pečiva denně. Takže pro děti ideální 
svačina, kterou si mohou zakoupit, než půjdou na autobus do 

školy a nebo pro rodiče, kteří spěchají do práce a nechce se jim už stát ve frontě 
v Přerově. Ceny jsou příznivější než ve městě. Obchod je otevřený již od 5.30 hodin. 
V sobotu je otevřeno od 7 hodin a není nic snadnějšího než si doběhnout do obchodu 
pro čerstvé pečivo ke snídani. Paní prodavačku určitě potěší, když přijdete a ochutnáte. 
Kromě této novinky je stále možnost zakoupení čerstvých zákusků, které na prodejně 
najdete v úterý každých 14 dnů. Samozřejmě je možnost objednání zákusků i na určitý 
den a zákusky si v obchodě pak jen vyzvednout. Každý pátek si zde můžete zakoupit         
i čerstvé chlebíčky. Opět je možnost objednání 
chlebíčků na určitý den v jakémkoliv množství. To 
stejné platí i u běžného pečiva. 
I letos provozovatel obchodu ZD Záhoří Sobě-
chleby požádalo o dotaci. Budeme proto rádi, že 
budou mít možnost především starší občané si 
v místě bydliště nakoupit i nadále.   
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Různé 

PŘÍVESNICKÝ TÁBOR 

Marie Galetová 

 

Po několikaletých zkušenostech s prázdninovými pobyty 
pro děti jsem se letos rozhodla uspořádat přívesnický 
tábor pro děti přímo v Hradčanech. Téma, kolem kterého 
se vše točilo bylo „Za dálkami moří“. Takže celý týden se 
nesl v tomto duchu. Veškeré soutěže a aktivity byly 
zaměřeny na moře, vodní živočichy v něm, piráty, 
námořníky, ostrovy, poklady atd. A děti se rozhodně nenudily. Na táboře bylo celkem 29 
dětí ve věku od 4 do 13 let. Dopoledne se většinou soutěžilo. Děti byly rozděleny na 
družstvo námořníků a družstvo pirátů. Soutěže byly nejen na rychlost, ale občas u nich 
musely děti i trošku popřemýšlet. S nadšením jsme od prvního dne trénovali 2 tance 
dětské zumby, a to na písničku Popeláři a Ouky kouky. Kromě soutěží měly děti i různé 
kvízy a hádanky opět na téma moře. Každý den probíhala také nějaká kreativní dílna, 
takže děti tvořily s keramickou hlínou, dále si vyzkoušely uplést košíček či kelímek 
z pedigu. Tvořili jsme obrázky ze zažehlovacích korálků a z těch klasických si děti 
vyrobily náramky nebo korále na krk. Také jsme hodně malovali a dětem se společnými 
silami podařilo namalovat krásné plakátky s mořem, loděmi a všemožnými mořskými 
živočichy. Počasí nám přálo, takže jsme podnikli i námořní výpravy k oběma přehradám 
a cestou hledali poklad. Nechyběl ani táborák se špekáčky. Program pro děti si připravila 
i Policie ČR, která za námi přijela i se svými čtyřnohými pomocníky. Podle reakcí dětí        
i rodičů se program vydařil a všichni byli spokojeni. Ale úplně nejvíce pochval bylo na 
stravu. Dopolední svačinka, oběd, odpolední svačinka a neomezený pitný režim neměl 
chybu. Přídavky byly žádány nejen na polévku, ale i na hlavní jídlo. Děti měly domácí 

stravu doplněnou i o spoustu čerstvého ovoce a zele-
niny. K běžnému sortimentu svačin paní kuchařka 
dětem napekla i buchty a koláče. Poslední den tábora 
bylo rozloučení, na které jsme pozvali i rodiče. Děti 
předvedly, jak parádně zvládly ty dva tanečky, které 
jsme celý týden trénovali. A na rozloučenou dostal 
každý účastník tábora batůžek plný dobrot a drobností 
od našich sponzorů. Touto cestou bych ráda chtěla 
všem těmto sponzorům, které nedokážu ani všechny 
vyjmenovat, moc poděkovat.  
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Společenská rubrika 

Významné jubileum si v druhé polovině roku 2022 připomněli tito naši spoluobčané. 
 
pan Zdenek Fojtík  80 let                     
pan Zdeněk Složil      80 let 
pan Alojz Umrian  75 let 
pan František Jančík  75 let  
paní Jana Nevtípilová  70 let  
paní Božena Umrianová  70 let 
pan Jaroslav Jemelík  65 let 
paní Jana Jančíková  60 let 
pan Jiří Doležal   60 let 
 
Jubilantům blahopřejeme a do dalších let přejeme pevné zdraví, hodně štěstí a životní 
optimismus. 

Statistika obyvatel obce za 2. pololetí roku 2022 

V druhé polovině letošního roku nás bohužel navždy opustil 1 spoluobčan a narodil se 
jeden nový občánek. Do obce se přistěhoval 1 občan a nikdo se odstěhoval. 
 
V roce 2022 jsme přivítali nové občánky:  
 
   * Marek Hejl 
  
    Rodičům srdečně gratulujeme. 
 
 
 
  
  Opustili nás v roce 2022: 
 
                                       pan Jaroslav Žákovský 
 
 
  Čest jeho památce. 
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